

## **February 13, 1976**

# **Soviet Bloc Intelligence Services Take Joint Countermeasures against Radio Free Europe and Radio Liberty**

### **Citation:**

"Soviet Bloc Intelligence Services Take Joint Countermeasures against Radio Free Europe and Radio Liberty", February 13, 1976, Wilson Center Digital Archive, BstU, Berlin. MfS HAX 541. Obtained by A. Ross Johnson. Translated by Christian Ostermann.  
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/121518>

### **Summary:**

This GDR document is a German translation of the draft Action Program of Countermeasures against RFE and RL which was discussed at a multilateral meeting of Bloc intelligence services (minus Romania) in Prague in February 1976. The Prague meeting was suggested by the Czechoslovak interior ministry but dominated by the Soviet Union. Oleg Kalugin, then in charge of KGB counterintelligence, gave the opening speech (no copy of which could be located). Some of the measures listed in the Action Program, such as disinformation, were implemented. Others, such as a public tribunal to condemn the Radios, were never pursued.

### **Original Language:**

German

### **Contents:**

Original Scan  
Translation - English

BStU

000144

Übersetzung aus dem Russischen

STRENG GEHEIM!

Entwurf

ARBEITSPLAN

für gemeinsame Aktionen der Aufklärungsorgane der VRB, UVR, DDR, VRP, UdSSR und CSSR gegen die Zentren der ideologischen Diversion -- die Rundfunkstationen "Freies Europa" und "Liberty"

Die Vertreter der Aufklärungsorgane der VRB, UVR, DDR, VRP, UdSSR und CSSR, die am 12. - 13. Februar 1976 in Prag zusammentrafen, tauschten Erfahrungen über durchgeführte und in Vorbereitung befindliche aktive Maßnahmen gegen die Zentren der ideologischen Diversion, die Rundfunkstationen "Freies Europa" (RFE) und Radio "Liberty" (RL) aus und gelangten zu der Schlußfolgerung, daß die Minimalaufgabe für die nächste Zeit hinsichtlich der Zentren der ideologischen Diversion der USA in Gestalt von RFE und RL in der Notwendigkeit ihrer Vertreibung vom Territorium Europas und die Maximalaufgabe in ihrer völligen Liquidierung besteht.

Zur Erreichung dieses Zieles erscheint es zweckmäßig, folgendes durchzuführen:

I. Aktive Maßnahmen

1. Die Enthüllungsaktionen gegen RFE und RL als ideologische Wühlzentren der USA, die unter Leitung der CIA tätig sind, sind fortzusetzen. Zu diesem Zweck sind die Masseninformationsmittel, Rundfunk und Fernsehen der Staaten der sozialistischen Gemeinschaft einzusetzen mit dem Ziel, den Gegner kompromittierende Informationen der internationalen Öffentlichkeit bekanntzumachen. Insbesondere ist vorgesehen:
  - Herausgabe eines die Sender RFE und RL sowie die CIA kompromittierenden Buches durch die tschechoslowakische

BStU

000145

- 2 -

- Aufklärung, in dem die von Hauptmann MINARIK und Hauptmann CZECHOWICZ beschafften Dokumente und andere bei den Aufklärungsorganen der sozialistischen Staaten vorhandene Materialien verwendet werden;
- Fortsetzung der Publikation von Artikeln und des öffentlichen Auftretens des von RFE in die CSSR zurückgekommenen Hauptmanns MINARIK in sozialistischen und kapitalistischen Ländern unter Ausnutzung der Möglichkeiten der Aufklärungsorgane, um die Beteiligung von RFE an der subversiven Tätigkeit der antisozialistischen Kräfte in den sozialistischen Ländern zu entlarven;
  - Herausgabe eines Buches durch die sowjetische Aufklärung, das an Hand von Materialien der amerikanischen Presse die Tätigkeit der CIA, des RFE und RL entlarvt;
  - Herausgabe eines Sammelbandes durch die tschechoslowakische Aufklärung, in dem dokumentarische Materialien der Aufklärungsorgane der sozialistischen Staaten enthalten sind, die die subversive Tätigkeit von RFE und RL sowie der Personen enthüllen, die in diesen Zentralen der ideologischen Diversion arbeiten;
  - Herausgabe einer APN-Broschüre in deutscher und englischer Sprache mit Publikationen der sowjetischen Presse über RFE und RL und Vertrieb dieser Broschüre im Westen, vor allem in der BRD sowie in den USA, anderen NATO-Staaten und neutralen europäischen Staaten;
  - mit Hilfe der Sicherheitsorgane der sozialistischen Länder Schaffung von Dokumentar- und Spielfilmen, die die Wühl-tätigkeit von RFE und RL entlarven.
2. Die internationale öffentliche Meinung ist zur Beseitigung der verbrecherischen Tätigkeit von RFE und RL als Brutstätten der ideologischen Diversion, deren Existenz dem Völkerrecht und der Schlußakte von Helsinki widerspricht, zu mobilisieren.

- 3 -

BStU

000146

- 3 -

Zu diesem Zweck ist unter Einbeziehung der Kräfte und Möglichkeiten der Sicherheitsorgane der VRB, UVR, DDR, VRP, UdSSR und CSSR folgendes durchzuführen:

- Heffmann*
- Auf dem Territorium Österreichs ist die Operation "Spinne" abzuschließen, die zum Ziel hat, den Teilnehmerstaaten der Konferenz von Helsinki und der Öffentlichkeit die rechtliche Begründung für die Ungesetzlichkeit der Existenz von RFE und RL zur Kenntnis zu bringen;
  - zu dieser Frage sind Anfragen im Bundestag der BRD zu inspirieren, es ist die Sendung von Briefen an amerikanische Kongreßabgeordnete sowie von Schreiben progressiver Gesellschaften und Presseorgane an die Regierung der USA, die Botschaften der USA, der BRD u. a. zu organisieren;
  - die Aufmerksamkeit der internationalen Öffentlichkeit ist auf die Versuche der USA zu lenken, die die NATO-Staaten zwingen wollen, RFE und RL zu finanzieren und dadurch die Sender als internationale Organe der ideologischen Diversion zu legalisieren.
3. Prüfung der Frage der Durchführung eines öffentlichen Tribunals gegen RFE und RL auf dem Territorium eines sozialistischen Landes (CSSR, DDR oder eines anderen sozialistischen Landes - nach Vereinbarung) unter Teilnahme von namhaften Völkerrechtlern, gesellschaftlichen Persönlichkeiten aus sozialistischen und westlichen Ländern, ehemaligen Mitarbeitern dieser Zentren, die aus dem Westen zurückbeordert wurden (CZECHOWICZ, LJACH, SMOLINSKI - VRP, MARIN - UdSSR, MINARIK-CSSR u.a.), Personen, die früher dort gearbeitet haben, ausgewählten Bürgern, die unter den Einfluß dieser Rundfunkstationen geraten waren sowie unter Verwendung von dokumentarischen Materialien aller sozialistischen Aufklärungsorgane.

Nach Meinung der Beratungsteilnehmer sollte das Tribunal nicht später als im 3. Quartal 1976 stattfinden.

BStU

000147

- 4 -

4. Durchführung entsprechender Maßnahmen, um die Rundfunkstationen "Freies Europa" und "Liberty" in der internationalen Arena, darunter in internationalen (UNO, UNESCO, IOC) und nationalen Organisationen, Zentren, Gesellschaften und Vereinigungen als subversive Organe zu isolieren, deren Tätigkeit im Geiste des "kalten Krieges" im Widerspruch steht zur internationalen Entspannungspolitik und zur Festigung der Zusammenarbeit der Staaten mit unterschiedlicher Gesellschaftsordnung.
5. Zum Zwecke der Desorganisierung der inneren Tätigkeit von RFE und RL und der Ausübung psychologischen Drucks auf ihre Mitarbeiter ist die aktive Ausnutzung solcher Faktoren vorgesehen wie:
  - Rivalität zwischen RFE und RL um die dominierende Stellung im System des "Rates für internationale Rundfunksendungen der USA";
  - Erscheinungen nationalistischer Tendenzen und Äußerungen der Feindseligkeit zwischen den "nationalen Redaktionen";
  - die Zionisierung der Abteilungen von RFE und RL und die feindliche Einstellung der Mitarbeiter der Sender zur Übermacht der Juden, in erster Linie zu den ehemaligen Bürgern sozialistischer Länder jüdischer Nationalität;
  - Vorbereitung und Versendung von Briefen der aus den Rundfunkstationen zurückgezogenen Mitarbeiter an ihre ehemaligen Arbeitskollegen bei RFE und RL.

## II. Inoffiziell-operative Arbeit

1. Aufeinander abgestimmte zielgerichtete Nutzung der vorhandenen Möglichkeiten der Aufklärungsorgane der VRB, UVR, DDR, VRP, UdSSR und CSSR zur Beschaffung von dokumentarischen Angaben und inoffiziellen Materialien zu solchen grundlegenden Fragen wie:

- 5 -

BSTU

000148

- 5 -

- Ziele, Aufgaben, Formen und Methoden der Tätigkeit von RFE und RL, ihre Rolle beim Zusammenschluß aller anti-sozialistischen Kräfte. Der Platz der Rundfunkstationen bei der Realisierung des politischen Kurses der USA und der NATO;
- Fakten der Einmischung in die inneren Angelegenheiten der sozialistischen Staaten und der Verletzung der Souveränität der BRD. Fälschungen von Materialien. Grobe Angriffe gegen die Partei- und Staatsführer der Staaten der sozialistischen Gemeinschaft;
- Rolle und Stellung der amerikanischen Geheimdienste in der subversiven Tätigkeit von RFE und RL: Spione, Personen, die als Agenten ermittelt wurden bzw. im Verdacht stehen, Agenten zu sein, System der Realisierung der eingehenden Informationen, Teilnahme an der Ausarbeitung und Gestaltung der Sendungen, an der Finanzierung der Sender insgesamt sowie einzelner Aktionen u. a.;
- die innere Situation in den Objekten: Widersprüche zwischen RFE und RL, die nationale Zwietracht und ihre Träger, die inoffiziell-operative Situation im Zusammenhang mit den Enthüllungsaktionen der Aufklärungsorgane der sozialistischen Staaten, die Kontrolle und Bespitzelung der Mitarbeiter u. a.;
- gegenseitige Hilfe der brüderlich verbundenen Aufklärungsorgane bei der Einschätzung von Bearbeitungsobjekten, die ins Blickfeld der inoffiziellen Mitarbeiter geraten. Betrauung überprüfter Agenturen mit der Aufgabe, systematisch Analysen zu allen aufgezählten Fragen der Tätigkeit der Rundfunkstationen auszuarbeiten und Vorschläge für ihre Diskreditierung und Entlarvung zu unterbreiten;
- regelmäßige Einschätzung der Reaktion des Gegners auf die aktiven Maßnahmen der sozialistischen Staaten und der von ihnen getroffenen Gegenmaßnahmen.

- 6 -

2. Im Kontakt mit den Abwehrorganen Festigung der inoffiziellen Positionen der Aufklärungsorgane der VRB, UVR, DDR, VRP, UdSSR und CSSR in RFE und RL unter Ausnutzung solcher Möglichkeiten wie:
- Bearbeitung von Mitarbeitern der Rundfunkstationen durch die Agenturen, einschließlich Vertrauenspersonen der Abwehrorgane, in Richtung auf eine Anwerbung bzw. Kompromittierung;
  - Eindringen in RFE und RL von den Positionen der nationalistischen Emigration, der Zionisten und Dissidenten aus. Unter diesem Gesichtspunkt sind die schon vorhandenen Möglichkeiten zu prüfen und zusätzliche Voraussetzungen zu schaffen;
  - zielgerichtete Vorbereitung von inoffiziellen Mitarbeitern der Sicherheitsorgane für einen längeren Einsatz mit der Aufgabe, in die Zentren der ideologischen Diversion des Gegners einzudringen;
  - kurzfristige zielgerichtete Entsendung von perspektivreichen inoffiziellen Mitarbeitern der Sicherheitsorgane in kapitalistische Länder mit dem Ziel, Informationen zu beschaffen und konkrete Personen aus den Reihen der Mitarbeiter von RFE und RL zu bearbeiten.
3. Nutzung der Möglichkeiten der Aufklärungs- und Abwehrorgane der sozialistischen Staaten zur Durchkreuzung der subversiven Tätigkeit des Gegners auf dem Territorium der Staaten der sozialistischen Gemeinschaft (Ermittlung von Agenten, Dissidenten und Personen, die Kontakte zu RFE und RL unterhalten, vorbeugende Arbeit, Bearbeitung von Emissären des RFE und RL, Organisierung von Personen, die "untergeschoben" werden, Abfangen der Verbindungs- und Materialübermittlungs-kanäle, Durchführung operativer Spiele u. a. m.). Im Notwendigkeitsfall ist diese Arbeit gemeinsam mit den interessierten Dienststeinheiten der entsprechenden Sicherheitsorgane der sozialistischen Staaten durchzuführen.

BStU  
000150

- 7 -

4. Regelmäßiger Austausch von verallgemeinerten und dokumentarischen Materialien unter der obligatorischen Bedingung der vorherigen Abstimmung der Möglichkeit und der zulässigen Form ihrer Ausnutzung durch die empfangende Seite.

### III. Maßnahmen auf diplomatischer Ebene

1. Die Beratung erachtet es als zweckmäßig, den Leitungen der Sicherheitsorgane der sozialistischen Staaten vorzuschlagen, zu einem politisch gerechtfertigten Zeitpunkt gemeinsam mit dem Außenministerium eines jeden der sozialistischen Länder Demarchen gegenüber den Regierungen der USA und der BRD wegen der Wirksamkeit von RFE und RL zu unternehmen.
2. Im Falle der Durchführung eines öffentlichen Tribunals gegen RFE und RL ist die Frage zu prüfen, ob eine Demarche der Außenministerien der sozialistischen Staaten gegenüber den Regierungen der USA und der BRD unternommen werden soll.

### IV. Organisatorische Fragen

Der Initiator des Treffens übermittelt den Text des Entwurfs des Arbeitsplanes den Leitungen der Aufklärungsorgane der VRB, UVR, DDR, VRP und UdSSR, die nötigenfalls ihre Veränderungen und Ergänzungen daran vornehmen und dies dem Initiator der Beratung mitteilen.

Prag, 13. Februar 1976

Übers.: *Salesky, Hlyka.*  
Gef.: 2 Ex.



Translation from Russian

TOP SECRET!

Draft

The representatives of the intelligence organs of the PRB, HPR, GDR, PPR, USSR and CSSR, who met on 12-13 February 1976 in Prague exchanged experiences on active measures, both completed and in preparation, against the centers of ideological subversion, the radio stations Free Europe (RFE) and Radio Liberty (RL), and came to the conclusion that minimum objective for the short term was the necessity to expel the US centers of subversion in the form of RFE and RL from the European continent. The optimal goal would consist of their total liquidation.

To achieve this goal, it seems pertinent to implement the following measures:

#### I. Active Measures

The measures against RFE and RL exposing them as ideological subversive centers of the USA working under the direction of the CIA are to be continued. For this purpose, mass communication media, radio and TV of the countries of the socialist community are to be deployed with the purpose of publicizing information among the international public that compromise the enemy. In particular, it is planned:

for Czechoslovak intelligence to publish a book that would implicate the stations RFE and RL as well as the CIA by using the documents obtained by major MINARIK and Col. CZECHOWICZ and other materials available to the intelligence agencies of the socialist countries;

to continue the publication of articles and public appearances in socialist and capitalist countries of major MINARIK, who has returned from RFE to the CSSR, taking advantage of the possibilities at the disposal of the intelligence organs in an effort to expose the participation of RFE in subversive activities of anti-socialist forces in the socialist countries;

for soviet intelligence to publish a book which uses materials from the American press to expose the activities of the CIA, RFE and RL;

for the Czechoslovak service to publish a collected volume of documentary material from the intelligence services of the socialist countries which expose the subversive activities of RFE and RL as well as of those persons who work in the centers of ideological subversion;

to publish a APN [Novosti Press agency] brochure in German and English with articles from the soviet media on RFE and RL, and distribute this brochure in the West, especially in the FRG and the USA, other NATO countries and neutral European countries;

with the help of the security organs of the socialist countries to produce documentaries and movies which expose the subversive activities of RFE and RL.

International public opinion has to be mobilized for the purpose of ending the criminal activities of RFE and RL as hotbeds of ideological subversion whose existence is in contradiction with international law and the Helsinki final act.

Taking into consideration the forces and possibilities of the security organs of the PRB, HPR, GDR, PPR, USSR and CSSR the following measures are to be implemented

for this purpose:

On the territory of Austria, Operation Spider, designed to make the countries participating in the Helsinki Conference aware of the legal basis of the illegality of RFE and RL, is to be completed;

Regarding this issue, interventions are to be inspired in the Bundestag of the FRG; the sending of letters to American members of Congress and statements by progressive groups and press agencies to the us government, the embassies of the us, the FRG et al are to be organized;

The attention of the international public is to be drawn to us attempts to force the NATO countries to finance RFE and RL thereby legalizing the stations as international organs of ideological subversion.

The question of holding a public tribunal against RFE and RL on the territory of a socialist country (CSSR, GDR, or another socialist country to be agreed on) [is to be examined], featuring the participation of renowned international law experts, well-known figures from socialist and Western countries, former employees of these centers who were ordered back from the West (CZeCHoWiCZ, laCH, smolinsKi-PPr, marin-USSR, minariK-CSSR and others), people who used to work there, selected citizens who came under the influence of the radio stations, and using documentary materials from all socialist intelligence services.

According to the participants in the meeting the tribunal should take place no later than the third quarter of 1976.

Implementing measures to isolate the radio stations Free Europe and "liberty" in the international arena, including international (un, unesCo, ioC) and national organizations, centers, societies, and associations, [by characterizing them] as subversive agencies, whose activities in the spirit of the Cold War stand in contrast to détente, and the strengthening of cooperation among countries of a different social order.

In order to disorganize the internal activities of RFE and RL and exert psychological pressure on its employees, factors such as the following have to be actively exploited:

Competition between RFE and RL for the dominant position within the system of the "us Council on international Broadcasting [Board for international Broadcasting-editors];"

Displays of nationalist tendencies and statements of hostility between the "national desks;"

Zionization of departments of RFE and RL and the hostile attitudes of members of the stations against overwhelming Jewish forces, primarily against former citizens of socialist countries of Jewish nationality;

Preparation and mailing of letters from the employees who have been ordered back [to the East] from the radio stations to their former colleagues at RFE and RL.

II. Unofficial-operative activities

Coordinated targeted use of existing possibilities of the intelligence services of the PRB, HPR, GDR, PPR, USSR and CSSR for obtaining documentary data and unofficial materials relating to such basic questions as:

Objectives, tasks, forms and methods of RFE and RL activities, their role in uniting all antisocialist forces. Role of the radio stations in the policy of the USA and NATO;

Facts on the intervention in internal matters of the socialist countries and the violation of the sovereignty of the FRG. Falsification of materials. Harsh attacks against the Party and government leaders of the countries of the socialist community;

Role and position of the us intelligence agencies in the subversive activity of RFE and RL: spies; persons known to be or suspected of being agents; the system of obtaining information; participation in the development and conceptualizing of broadcasts, in the financing of the stations generally and of individual operations. The internal situation in the objects: contradictions between RFE and RL, national rivalries and their protagonists, unofficial-operative situations resulting from the exposing measures of the intelligence agencies of the socialist countries, control and spying on employees and others;

Mutual help of the fraternal intelligence services in assessing operative targets which come to the attention of the unofficial employees [of the Soviet bloc security services]. Assignment of proven agencies with the task of systematically analyzing all enumerated issues relating to the activities of the radio stations and drafting proposals for the discrediting and exposing [of the stations].

Regular assessments of the reaction of the enemy to the active measures of the socialist countries and of the countermeasures undertaken by [the stations].

In contact with the counterintelligence agencies, strengthening of the unofficial positions of the intelligence agencies of the PRB, HPR, GDR, PPR, USSR and CSSR within RFE and RL by using such possibilities as: Working on employees of the stations by the agencies, including by trusted officials of the counterintelligence services, to effect defection or compromising [of the employees];

infiltration into RFE and RL of persons from the nationalist emigration, Zionists and dissidents. In this regard, existing possibilities are to be examined and additional ones are to be created;

Preparation of unofficial employees by the security agencies for prolonged deployment with the objective of penetrating the enemy's centers of ideological subversion;

In the short-term, targeted deployment by the security agencies of unofficial employees with the most potential in capitalist countries, with the objective of obtaining information and working on specific persons from the ranks of RFE and RL employees.

Using the possibilities of the intelligence and counterintelligence agencies of the socialist countries to counter the subversive activity of the enemy on the territory of the countries of the socialist community (uncovering agents, dissidents and persons with contacts to RFE and RL; organizing of persons who will be "set up;" intercepting of communication channels and materials; implementing operational actions, etc.). If necessary this work is to be conducted jointly with the relevant service units of the respective security agencies of the socialist countries.

Regular exchange of general and documentary materials, under the obligatory proviso that the receiving party coordinates in advance the possibilities and permissible manner of their use.

#### Measures at the diplomatic level

The conference considered it useful to propose to the leaderships of the security agencies of the socialist countries that they, together with the foreign ministry of each of the socialist countries, launch measures at a politically appropriate moment against the USA and the FRG regarding the subversive activities of RFE and RL.

In the case of a public tribunal against RFE and RL, the question is to be examined as to whether there should be any representation undertaken by the foreign ministries of the socialist countries with regard to the governments of the USA and the FRG.

#### Organizational questions

The initiator of the meeting will communicate a draft text for a work plan to the leaderships of the intelligence agencies of the PRB, HPR, GDR, PPR, USSR and CSSR, which, if necessary, will make revisions and additions and communicate these to the initiator of the conference.

Prague, 13 February 1976